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roãník 27, ãíslo

leden 2018
cena 12 Kã

V lednovém čísle:
— Tříkrálová sbírka
— Rekonstrukce na Kristýně
— Rozhovor s V. Havlem
— Rozpočet města
— Tip na výlet
— Kulturní kalendář
— Poslední dny v Hrádku

Příloha: Masné krámy – 
die Fleischbänke

Rok 2018 v kultuře
Součástí lednového čísla HRÁDECKA
je opět kulturní kalendář na celý rok.
Jistě ho projdete a během roku se 
k němu budete vracet. Nicméně v roz-
hovoru na první straně jako bychom
zapomněli, že rok ve městě nejsou jen
stavby. Tak tedy, co zvýraznit? Máte
rádi divadlo? Už 7. března budete mít
možnost vidět Boba Klepla v komedii
Vysavač. Na podzim, zatím bez přes-
ného termínu, chystáme Blbce k večeři.
Na Hrádecké rockové léto se po osmi
letech vrací Anna K a po sedmi letech
kapela Wohnout. Komorní bude Jiří
Schmitzer. Hrádecké slavnosti letos
budou velmi pestré – žánrově i cílovým
publikem. Sobotní Čechomor vystoupí
v rámci svých třicátin s dechovkou Kum-
 panovi muzikanti, v sobotu se také vrátí
ŠpejblęS Helprs aneb AC/DC revival
band. V neděli přijedou UDG, Monkey
Business a dříve narození ocení hlavně
Mistříňanku. Po slavnostech už přichází
konec léta, s ním Dožínky, kde bude le-
tos hlavním hostem Kamelot. A pokud
jste ještě nenašli tu svou akci, tak vám
třeba padnou do oka koncerty v kos-
tele sv. Bartoloměje, které by letos měly
být dokonce dva.

Rok 2018: sedmdesát investičních akcí
Přelom roku bývá spojen s bilancováním a také s vyhlížením toho, co
nás čeká. V Hrádku bude v roce 2018 poměrně rušno. V rozpočtu města 
najdeme v kapitolách, týkajících se investic a projektů, sedmdesát
řádků. O některých chystaných akcích už jsme psali, některé se teprve
připravují. Pojďme se tedy se starostou města Josefem Horinkou podí-
vat, co nás letos čeká.

Pane starosto, zkuste nejprve ze seznamu připravovaných 
investičních akcí letošního roku vybrat ty z vašeho pohledu největší.
Pokud jde o velikost z pohledu financí, je to výstavba nové městské knihovny ve dvoře Brány Trojzemí.
Začít se původně mělo už vloni, ale napoprvé se nepodařilo najít dodavatele stavby. Druhé výběrové
řízení bylo úspěšné, a tak stavba bude moci začít. Zdržení znamená jistou komplikaci, protože původní
termín dokončení na podzim letošního roku se nestihne a zároveň bude někdy v květnu nebo v červnu
zahájena rekonstrukce Schubertovy vily. Bude to znamenat omezení provozu knihovny a dvojí stěho-
vání knih.

Další stavbou, která už ale probíhá, je výstavba sociálních zařízení DK Beseda. Díky tomu se zásadně
zlepší zázemí v kulturním domě. A konečně, začneme budovat prostory pro tzv. dětskou skupinu, které
vzniknou ve výměníku při MŠ Liberecká. Na rozdíl od knihovny, kterou stavíme za peníze z rozpočtu
města, na další tři jmenované akce se nám podařilo získat finance z různých dotací.

Naopak jsme nebyli úspěšní při opakovaném pokusu získat podporu na další etapu rekonstrukce 
sokolovny. Pustíme se do ní s financováním z peněz města. Na rekonstrukci šaten a sauny máme 
připraveno 5 mil. Kč. Další peníze půjdou do rekreačního areálu Kristýna (více v samostatném článku). 

Poměrně dlouho čekáme na rozhodnutí o přidělení nebo nepřidělení dotace na investice do ZŠ Li-
dická a ZŠ T. G. Masaryka. Věřím, že alespoň některé budou úspěšně. Konkrétně v ZŠ Lidická by to zna-
menalo vybudování nástavby na stávající šatny, ve kterých by přibyly technické učebny. Z Operačního
programu Životní prostředí bychom v případě schválení vybudovali fotovoltaickou elektrárnu na střeše
ZŠ T. G. Masaryka, požádáno máme také na instalaci vzduchotechniky, která by zásadně zlepšila vý-
ukové prostředí ve škole.

Připravujeme opravu nehezkého vstupu na stadion v Doníně. Stadion se rekonstruuje postupně. Měli
jsme štěstí, že největší opravy haly, šaten a dalšího zázemí se podařilo v minulosti udělat z dotací minis-
terstva školství. Vloni jsme dělali novou krytinu na střeše tribuny a pokračovat chceme opravou zdi podél
Rynoltické ulice. O připravovaných opravách na hrádeckých hřbitovech jste si už v HRÁDECKU přečetli,
aktuálně známe dodavatele staveb ve Václavicích i na Dolní Suché. Pokračování na straně 3

Klub důchodců



lnformace z radnice
Usnesení rady města
20. schůze rady města
20. schůze rady města v roce 2017, konaná dne 6. prosince, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Hrádek potře-

buje změny!, z. s., ve výši 4 840 Kč na úhradu nákladů spojených 
s pořádáním podzimní Oldies party 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Vojtěchu Sle-
zákovi ve výši 12 000 Kč na úhradu nákladů spojených s přípravou 
a účastí na Mistrovství Evropy v baton twirlingu 

— schválila jako zpracovatele zjednodušeného podlimitního zadáva-
cího řízení na projekt „Analýza rizik ohrožení povrchových a pod-
zemních vod chemickými látkami používanými při provozu přádelny
brownfield Bekon – Hrádek nad Nisou“ advokátní kancelář JUDr. Vla-
dimír Tögel – advokát za celkovou cenu 82 280 Kč včetně DPH 

— schválila rozpočty příspěvkových organizací města na rok 2018 
a jejich střednědobé výhledy na období 2019–2020

— vzala na vědomí zprávy z veřejnosprávních kontrol provedených 
u příspěvkových organizací města

— schválila odpisové plány příspěvkových organizací města
— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 12 000 Kč Sboru dobro-

volných hasičů Dolní Sedlo 
— schválila přijetí finančního daru ve výši 1 000 000 Kč k zajištění 

činnosti Městské policie ve městě Hrádek nad Nisou od společnosti
EFTEC (Czech Republic), a. s.

— schválila Cenový sazebník placených úkonů Pečovatelské služby Hrá-
dek nad Nisou s účinností od 1. 1. 2018. Účinností nového cenového
sazebníku se ruší ceník z roku 2013.

— schválila dodatek ke smlouvě, jejímž předmětem je realizace stavby
s názvem „Regenerace panelového sídliště Liberecká III. etapa, Hrádek
nad Nisou“ firmou BASLET, s. r. o., Chotyně 196, kterým se na základě
souhrnu víceprací a méněprací snižuje celková cena za prove dení díla
z původní 4 354 215,80 Kč včetně DPH na 4 338 674,60 Kč včetně DPH

— schválila dodatek ke smlouvě o dílo na akci pod názvem Oprava po-
vrchu komunikace ul. K Bytovkám v Hrádku nad Nisou realizované
firmou Eurovia CS, závod Liberec. Předmětem dodatku je specifikace
nepředvídatelných méněprací, celková cena díla bude ponížena 
o cenu méněprací ve výši 379 681,65 Kč s DPH. 

— schválila přidělení zakázky s názvem „Havarijní oprava místní komu -
nikace p. p. č. 522 k. ú. Dolní Sedlo“ firmě Street, s. r. o., Praha 8 –
Libeň, za cenu ve výši 298 228,70 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky na dodávku vybavenosti kinotechniky do
Multifunkčního centra firmě AV MEDIA, a. s., Praha – Hostivař, za na-
bídkovou cenu1 925 322 Kč včetně DPH a servisní služby ve výši 
36 300 Kč s DPH za rok s účinností po skončení záruční doby 

— schválila prolongaci smlouvy o dílo na zajištění komunálních služeb
na rok 2018 pro zajištění sběru svozu, vykládky a výkupu tříděných
komodit PET a papír v motivačním programu města Hrádku nad Ni-
sou s firmou Severočeské komunální služby, s. r. o., s cenami výkupu
pro rok 2018 PET 1,80 Kč/kg, papír 1 Kč/kg, hodinová sazba za svoz,
sběr a vykládku činí 305 Kč/hod bez DPH

— schválila dodatek smlouvy o Zajištění sběru, svozu a využití složek
komunálního odpadu ve správním území města Hrádek nad Nisou 
s firmou Severočeské komunální služby, s. r. o., jehož předmětem je
změna ceníku služeb za svoz nádob velkoobjemového směsného 
komunálního odpadu a za sběr, svoz a odstranění směsného komu-
nálního odpadu na základě navýšení nákladů na jednotlivé služby

— schválila dodatek smlouvy o dílo na zajištění komunálních služeb 
ve městě Hrádek nad Nisou s firmou Severočeské komunální služby,
s. r. o., jehož předmětem je změna „Ceníku služeb“ na základě na-
výšení nákladů na jednotlivé služby z důvodu inflace 2,2 %, a to od
1. 1. 2018.

14. mimořádná schůze rady města
14. mimořádná schůze rady města v roce 2017, konaná dne 13. prosince,
se zabývala těmito záležitostmi:
— vzala na vědomí odpis nedobytných pohledávek místních poplatků

za psa ve výši 2 500 Kč a za odpad ve výši 310 735,98 Kč z účetní evi-
dence města Hrádek nad Nisou 

— schválila nákup 2 700 ks permanentních vstupenek na sezónu 2018
v ceně za 5 Kč/1 ks od společnosti Kristýna, a. s., a vydávání perma-
nentních vstupenek poplatníkům, uvedených v čl. 2 odst. 1a) schvá-
lené Obecně závazné vyhlášky města Hrádek nad Nisou o místním
poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění,
využívání a odstraňování komunálních odpadů na rok 2018, na zá-
kladě předložení potvrzení o zaplacení poplatku za odpad nejpoz-
ději do 31. 5. 2018 a současně předložení potvrzení o bezdlužnosti
poplatníka vůči Městskému úřadu v Hrádku nad Nisou 

— schválila přijetí finančního daru ve výši 800 000 Kč na zajištění 
nákupu nové techniky na promítání filmů v Multifunkčním centru
Trojzemí od společnosti Brána Trojzemí, o. p. s. 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Lužický spor-
tovní spolek ve výši 20 000 Kč na podporu činnosti spolku (pomůcky
pro společný trénink, zakoupení jednotného sportovního oblečení) 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Oprava hřbitovní zdi na Dolní
Suché, a to firmu Jakub Jurek za celkovou cenu 796 394 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Oprava hřbitovní zdi, hřbitov
Václavice, a to firmu DURANGO, s. r. o., Liberec, s celkovou nabíd-
kovou cenou 1 198 047,55 Kč včetně DPH 

— schválila dodatek smlouvy o dílo na realizaci stavby „Oprava místní
komunikace Zahradní“ firmou 1. Jizerskohorská stavební společnost,
s. r. o., kterým se na základě souhrnu víceprací a méněprací a po-
skytnuté slevy z provedeného díla snižuje celková cena za provedení
díla z původních 6 6547 192,19 Kč včetně DPH na 5 603 487,87 Kč
včetně DPH.

1. schůze rady města
1. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 10. ledna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— po projednání vzala na vědomí výroční zprávu o činnosti městské po-

licie za rok 2017 
— schválila poskytnutí finanční podpory ve výši 5 000 Kč společnosti 

Liberecká sportovní a tělovýchovná organizace, z. s., jako partnerství
města v anketě „Nejúspěšnější sportovci okresu Liberec“ za r. 2017

— schválila přijetí dotace na projekt Přeshraniční turistický systém obcí
Hrádku nad Nisou a Mysłakowice – 2. etapa, podaného do Fondu
mikroprojektů v rámci programu přeshraniční spolupráce Interreg 
V-A Česká republika – Polsko, v celkové výši způsobilých výdajů za
město Hrádek nad Nisou 6 963,43 eur (177 567,50 Kč, při kurzu 
1 euro = 25,5 Kč), dotaci 5 918,92 eur (150 932,37 Kč) a spolufinan-
cování 1 044,51 eur (26 635 Kč)

— schválila dodavatele veřejné zakázky Knihovna Hrádek nad Nisou
(opakované zadání), a to firmu První podještědská stavební spol. 
s r. o., Liberec, za celkovou cenu 15 285 601 Kč vč. DPH 

— vzala na vědomí informaci o vyhodnocení motivačního sběru za 
rok 2017, celkem bylo v motivačním programu nasbíráno 7 237 kg
PET lahví a 30 063 kg papíru, sleva z poplatku za komunální odpad
na rok 2018 pro občany registrované v motivačním programu činí
celkem 28 607 Kč

— po projednání bere na vědomí informaci o ceně tepla pro rok 2018
na základě kupní smlouvy na dodávku a odběr tepla (dodavatel 
H-therma, a. s., která činí 489,45 Kč/GJ bez DPH pro objekty č. p. 
Liberecká 587, Sokolská 454, ul. 1. máje 767, 768, Sokolská 669, 
G. Svobody 67, Hrádek nad Nisou

— schválila uzavření smlouvy o dílo na podporu informačního systému
městského úřadu se společností AutoCont CZ, a. s., na dobu určitou
od 1. 2. 2018 do 31. 12. 2018 za měsíční cenu 19 481 Kč vč. DPH.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH

2 z radnice
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Dokončení ze strany 1
Připraveny jsou peníze na rekonstrukce bytů v domě č. p. 70 na Horním
náměstí, který byl v minulosti opraven zvenčí, ale byty nejsou v dobré
kondici. A rekonstrukce se dočká i sociální zázemí restaurace Camelot. 
V tomto objektu budeme také měnit okna. Výměna oken bude předchá-
zet rekonstrukci fasády, kterou bychom chtěli objektu „Besedy“ vrátit její
historickou podobu, odpovídající památkové ochraně.

Výstavba sociálních zařízení DK Beseda

V rámci programu prevence kriminality bychom rádi rozšířili kamerový
systém o body na křižovatce Nádražní a Žitavské ulice, za prodejnou
Penny na sídlišti Pod Tratí a na kruhovém objezdu na Oldřichovské ulici,
kde by měly být kamery schopné rozpoznávat registrační značky a vy-
hodnocovat, zda auto není kradené. Stejně jako se z programu prevence
kriminality budovalo sportoviště ve Václavicích, chtěli bychom pokračo-
vat sportovištěm na sídlišti Pod Tratí.

Každým rokem probíhá rekonstrukce několika ulic. Největší akcí
v loňském roce byla v tomto směru rekonstrukce Oldřichovské
ulice, byť nešlo o investiční akci města. Co náš čeká letos?
Rekonstrukce vodovodu, kanalizace a plynovodu se připravuje na Zlaté
Výšině. V ulici Jílová to bude vybudování nové kanalizace a rekonstrukce
vodovodu a plynovodu. Opravy samozřejmě počítají i s položením 
nových povrchů. V Polní ulici – od Liberecké ulice u restaurace Barandov
až po poslední rodinný dům u zahrádek – se bude opravovat rovněž 
vodovod, kanalizace a plynovod a následně povrchy. A pokračovat se
bude v lokalitě Oldřichovské ulice, kde jsme z původního velkého pro-
jektu vyjmuli boční uličky a ponechali je na letošní rok. V uličce nejblíže
Oldřichovu se bude dělat nová kanalizace a oprava vodovodu, v pro-
střední uličce rekonstrukce vodovodu a ve všech uličkách nové povrchy.

Městská knihovna ve dvoře Brány Trojzemí

Komunikace budeme opravovat i v okrajových částech. Na Dolním 
Sedle okolo hasičské zbrojnice, částečně také ve Václavicích, i když tady
musíme postupovat s rozvahou, protože se připravuje projekt vodovodu
pro Václavice. A bude se dělat také povrch na Dolní Suché v ulici okolo
bývalé školy. Po opravách hlavní komunikace v Oldřichově, která je v ma-
jetku Libereckého kraje, přidává další dva miliony korun město na opravy
bočních uliček a Oldřichov na Hranicích tak bude mít de facto všude nové
povrchy.

V minulosti byla vždy část peněz určena na tzv. zelené projekty,
tedy údržbu zeleně nad běžný rámec.
Letos počítáme s další revitalizací dubové aleje na Žitavské ulici. Rozsa-
hem mnohem větší bude revitalizace zeleně v areálu ZŠ T. G. Masaryka.
A připočítat sem můžeme i další etapu úprav zahrad u mateřských škol,
které se budou tentokrát týkat MŠ Oldřichovská a MŠ Donín.

Je jasné, že výčet připravovaných akcí v našem rozhovoru 
nemůže být úplný. To, že se letos bude stavět na tolika místech,
je také díky tomu, že se dostatečně dlouho dopředu připravuje
projektová dokumentace. Co se projektuje v současnosti?
Největší akcí roku 2019 bude bezesporu rekonstrukce ulice Liberecká, 
zahrnující i rekonstrukci vodovodu, kanalizace, plynovodu, rozvodů elek-
třiny, rekonstrukci veřejného osvětlení, chodníků, samozřejmě povrchů,
výsadbu stromů. Asi není dobré se těšit přímo na tuto akci, protože bude
opravdu náročná a přinese mnoho omezení, ale můžeme se těšit na vý-
sledek.

A kromě projektování nové podoby Liberecké ulice připravujeme 
žádost o dotaci na rekonstrukci starého kina, kde vznikne sociální byd-
lení. Tady už máme platné stavební povolení. Budeme žádat o podporu
na vybudování zastávky u ZŠ Donín, spojené se „zálivem“, přechodem
pro chodce a úpravou chodníků. Pokračujeme v projektování domu se-
niorů na Oldřichovské ulici, nového Klubu důchodců u pošty, vodovodu
ve Václavicích a na Dolním Sedle. A chceme začít projektovat kanalizaci
v Nové Loučné, kde dosud chybí.

Co byste závěrem popřál obyvatelům města do nového roku?
Vše nejlepší, hodně zdraví, štěstí a pohody. A aby v letošním roce měli
obyvatelé města velkou trpělivost, protože se toho připravuje opravdu
hodně. Bude to znamenat celkem velké zásahy do toho, na co jsme zvyklí.
Některá místa budou hůře dostupná, někde se budeme vyhýbat stavební
technice, takže prosím o větší toleranci než v minulých letech.

Rok 2018: sedmdesát investičních akcí

Tříkrálová sbírka 2018
Na začátku nového roku se i v Hrádku opět konala Tříkrálová sbírka.
Všem dárcům, koledníkům a dobrovolníkům Tříkrálové sbírky patří náš
veliký dík a obdiv. Bez jejich ochoty a nadšení by se tato akce nikdy ne-
mohla uskutečnit. Jsme rádi, že i v letošním roce budeme moci pomáhat
těm, kteří naši pomoc potřebují. V Hrádku nad Nisou bylo letos vykole-
dováno 33 018 Kč. Výtěžek bude použit na podporu potřebných seniorů
a dětí a podporu logopedické péče.

Celkem bylo v letošním roce pod záštitou Oblastní charity Liberec
vykoledováno 351 785 Kč. Podrobné informace o koledování, výsledcích
a konkrétním využití výtěžku naleznete na www.charitaliberec.cz nebo
www.trikralovasbirka.cz. Z daru, který jste vhodili koledníkům do kasič -
ky, pomůže 65 % přímo ve vaší obci nebo regionu, 15 % využije na své
projekty vaše diecézní Charita, 10 % pomůže potřebným v zahraničí, 
5 % jde na celostátní projekty, 5 % je režie sbírky). 

Děkujeme vám za pomoc lidem v nouzi!
Hana Musilová

koordinátorka Tříkrálové sbírky



Léta si část návštěvníků Kristýny stěžuje na stav cest a pláží, zvláště v se-
verozápadní části areálu. Každý větší déšť tu vytváří rýhy a splavuje pra-
videlně navážený písek do jezera. Díry a rýhy jsou nejen na pláži, ale 
i na cestě okolo vody. V loňském roce nechalo vedení Kristýny alespoň
částečně odvést vodu z cesty. V letošním roce ale dojde k zásadní změně,
hlavní cesta se dočká zpevnění.

Změny na Kristýně nastartovaly už na podzim. Na největší pláž byla
navezena vrstva hlíny, do které byl zaset trávník. Po konzultacích s ně-
kolika odborníky byl zvolen tzv. hydroosev, při kterém se travní semínka
na plochu stříkají společně s vodou, hnojivem a příměsí, která je udrží
na místě. Budoucí trávník měl už na podzim čas se uchytit a ještě na
jaře, než na Kristýnu budou přijíždět návštěvníci ve větším počtu, plo-
chu zpevní. Proto je plocha pláží nyní ohraničená páskou, aby měl tráv-
ník co nejvíce času vytvořit pevnou plochu.

Nápad zatravnit pláž se nelíbí každému. Úpravy jsou ale navrženy
tak, aby si každý mohl najít, co mu vyhovuje. Proto bude na plochy mezi
vodní hladinou a cestou navezen bílý písek, který vytvoří písečnou pláž.

Největší investicí bude zpevnění stávající cesty. Ne, není třeba se obá-
vat, že by na Kristýnu přibyla dlažba nebo dokonce asfalt. Zpevnění 
nenaruší přírodní ráz areálu. Cesty budou mlatové. Zpevnění začne v se-
verní části areálu a bude pokračovat podél vody přes střed k jihu. Navíc
přibyde násyp, který usnadní přístup na hráz, po které vede asfaltová
cesta. Nová zpevněná cesta bude mít šíři 3 m a délku 735 metrů, její
součástí je napojení na stávající komunikace. Úpravy se dočká i pěšina
kolem baru Panorama a nových toalet. Součástí stavby cesty jsou také
opěrné zídky a pochopitelně odvodnění. Zídky, které oddělí cestu od
nově zatravněné pláže, jsou navrženy tak, že zároveň poslouží jako la-
vičky.

Na úpravy, které by měly areál Kristýna zase o něco vylepšit, je v roz-
počtu města vyčleněno 3 mil. Kč. Veřejná soutěž na dodavatele stavby
už byla vyhlášena. Stavební práce mají být hotové do zahájení hlavní se-
zóny.

4 ze společnosti

Poplatky za odpady se nemění
I v roce 2018 zůstává v Hrádku nad Nisou poplatek za provoz systému
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů, kterému nikdo neřekne jinak než poplatek za od-
pady, na stejné úrovni, tedy 600 Kč za poplatníka. Osoby osvobozené od
poplatku jsou uvedeny ve vyhlášce č. 3/2017. Pro rodiče nejmenších dětí
je důležité, že tento poplatek neplatí za děti, které v daném roce dovrší
nejvýše třetí rok věku. Snížit poplatek je také možné účastí v motivačním
sběru. Za každý odevzdaný kg papíru o 0,60 Kč a za každý kg PET láhví
o 1,40 Kč. 

„I když máme poplatek za odpady nastavený na částku 600 Kč, další
částka na likvidaci odpadů putuje z rozpočtu města. Ta se navíc opět
zvýšila, protože stále roste objem likvidovaného odpadu a zvyšuje se 
i cena likvidace odpadů, konkrétně letos o 2 %,“ říká starosta města 
Josef Horinka.

Od 1. ledna také vešlo v platnost omezení, které reguluje množství
odevzdávaného velkoobjemového odpadu. Každá fyzická osoba s trva-
lým pobytem v Hrádku nad Nisou, která řádně platí poplatek za odvoz
a zneškodnění směsného komunálního odpadu, včetně osob starších 
15 let žijících ve společné domácnosti, má ve sběrném dvoře na Žitavské
ulici nárok na bezplatné odložení 500 kg velkoobjemového odpadu na
osobu a rok. Tento limit se vztahuje pouze na velkoobjemový odpad,
který nemůže být kvůli rozměrům uložen do běžných nádob. Tedy 
koberce, lina, nábytek. Každá osoba může nadále bezplatně odevzdat 
4 pneumatiky ročně.

Naopak se do limitu 500 kg nepočítá odpad ze zeleně. Jeho ode-
vzdávání není nijak omezeno. Nadále se zdarma vybírají i nebezpečné
odpady, jako jsou barvy, oleje, baterie, chemikálie apod., veškeré elek-
trospotřebiče v kompletním stavu, tříděný odpad (plasty, kovy, papír,
textil). V platnosti zůstává pravidlo, že za stavební odpad se platí dle ce-
níku. Stejně tak bude dle ceníku zpoplatněn velkoobjemový odpad nad
limit 500 kg.

Termín splatnosti poplatku za odpady je stanoven na 30. června.
Stejně jako v předchozích letech město přichystalo pro své obyvatele,
kteří zaplatí dříve, bonus v podobě permanentky na vstup do areálu
Kristýna. Pokud si obyvatel s trvalým bydlištěm v Hrádku nad Nisou
uhradí své závazky nejdéle do 31. 5. 2018 a nebude vystupovat vůči
úřadu jako dlužník, může si zakoupit permanentku do areálu Kristýna za
symbolických 5 Kč.

Bekon odhalí svá tajemství
Před dvěma roky město koupilo areál bývalého Bekonu v centru města.
Někomu to může připadat jako dlouhá doba, po kterou se v budovách
a na pozemcích v centru města nic neděje. „Město areál převzalo se
všemi nájemci, kteří v Bekonu v roce 2015 působili. Část jich zůstala 
dodnes, někteří si našli jiné prostory,“ říká starosta města Josef Horinka.
V bývalé administrativní budově má dnes své prostory Ostrov života, 
trénuje se zde kickbox, z výměníku na Liberecké ulici se sem aktuálně
přesouvá centrum Mašinka. Dá se říci, že „obyvatelné“ prostory Bekonu
jsou využité. Neobsazené výrobní prostory jsou bohužel v dezolátním
stavu. Dříve, než se v Bekonu někdo pustí do zásadnějších investic, je
potřeba zjistit rozsah rizik, která plynou z předchozí výroby.

„V minulosti jsme nechali provést zaměření areálu, abychom znali
jeho dispozice. Poté jsme požádali o dotaci z Ministerstva životního 
prostředí, která nám pomůže odhalit případnou ekologickou zátěž, 
jež v areálu reálně může být. Součástí bude odběr vzorků ve volné půdě, 
v konstrukcích, v sudech které v areálu zbyly a nikdo neví, co v nich je,“
naznačuje starosta města další kroky. „Pokud se stará ekologická 
zátěž neprokáže, budeme moci bez obav řešit, jak areál využít. Jestliže
se zátěž prokáže, budeme usilovat o dotaci na její likvidaci,“ dodává 
starosta.

Aktuální velká poptávka po bydlení nahrává tomu, aby byl areál 
Bekonu z části využit pro tyto účely. Mohly by zde vzniknout bytové
domy, výstavby by se mohl za určitých podmínek ujmout i developer.
Město ale v minulosti řešilo i otázku „polikliniky“, stejně tak by v areálu
mohla fungovat nějaká drobná výroba.

Úpravy na Kristýně budou pokračovat novou cestou



Pan Václav Havel sice bydlí v Chrastavě, ale spoustu času tráví v Hrádku.
Více než třicet let učí a více než čtvrtstoletí i řídí školu v Loučné. 
Do Hrádku přišel z Mladé Boleslavi, kde vychodil základní školu a vystu -
doval gymnázium. Po studiích na Karlově univerzitě se vrátil do Mladé
Boleslavi jako učitel do zvláštní školy internátní. Od 1. srpna 1985 až do-
sud působí v Loučné.

Václav Havel pomáhá v Hrádku i ve svém volném čase. V říjnu 2017
převzal Cenu města Hrádek nad Nisou. A my dnes přinášíme rozhovor
o jeho působení v Hrádku.

Vy jste se ještě před zahájením své pedagogické kariéry rozhodl
studovat speciální pedagogiku. Co vás k tomu vedlo?
Já jsem venkovan, do naší školy chodily dětí z šesti obcí. A náš pan řídící,
klasický, vysoký, hubený starý pán, měl na starosti první a druhou třídu.
A mně se ta naše škola strašně líbila. Byla to klasická jednoposchoďová
venkovská škola s dlouhými schody bez odpočívadla, po kterých nás pan
řídící učil jezdit nejdříve po zadku a pak po taškách, abychom mu ne-
spadli. A protože jsme byli spádová škola, tak coby druháci jsme museli
pomáhat slabším prvňákům, kterým to tolik nešlo. Pan řídící si z nás udě-
lal asistenty, řečeno dnešními slovy. A to hezké, že jeden pomáhá dru-
hému a díky té pomoci se také něco naučí a pak to umí, to se mi líbilo.
Po čtvrtém ročníku nás stáhli do velké spádové školy, kde se děti dělily na
studijní áčko a učňovské béčko. Tak to tehdy bylo běžné. Po základní škole
přišlo gymnázium a s ním puberta. Člověk se začal dívat po slečnách 
a maminka té, na kterou jsem narazil já, pracovala na internátu zvláštní
školy. Protože jsem chtěl jít studovat pedagogickou fakultu, musel jsem
mít aktivity s dětmi. A než bych jezdil na pionýrské tábory, raději jsem 
vypomáhal ve zvláštní škole. Když člověk dosáhl věku 18 let, začal být 
používán na výpomoc v období prázdnin, aby si ostatní mohli vyčerpat
řádnou dovolenou. A protože na fakultě byly skoro všechny obory s cizími
jazyky, ke kterým jsem neinklinoval a ovlivnila mě má praxe i pan řídící,
vyhrála speciální pedagogika, kde jazyky nebyly. Na fakultě jsem se se-
tkal s řadou osobností z oboru pedagogiky a psychologie jako byl pan
doktor Matějíček, paní doktorka Černá, ti nás provedli všemi možnými
institucemi, které v Praze byly na všechny druhy postižení. Nejvíc se ale
na mém rozhodnutí podepsal stejně pan řídící.

Za tu svou pedagogickou kariéru pamatujete spoustu změn ve
školství. Jak byste porovnal školství v roce 1985 a dnes?
Asi takto: všechno není černé, všechno není bílé. To tzv. totalitní školství,
které jsem zažil, bylo možná dobré v tom, že se postaralo o každého 
člověka, který byl nějak postižený a děti s opravdu těžkým postižením 
nenutil do vzdělávání. Pravda je, že zase ty děti byly vyčleňovány ze spo-
lečnosti tím, že veškerá tato zařízení byla stranou společnosti, stranou
obce. I když v Mladé Boleslavi to tak nebylo, tam byla zvláštní škola 
z druhé strany budovy soudu. Bylo postaráno o to, že po ukončení zá-
kladní školy byly speciální učňovské školy, o které se často staraly státní
podniky. A hlavní pravidlo: všichni museli pracovat. Dnes to neplatí. 
Speciální školy jako takové se vytrácejí a sprosté slovo inkluze, které je
skloňováno všemi, i těmi, kteří nevědí, co znamená a postižené děti 
viděli z rychlíku, tak platí za předpokladu, že dítě má nějaký handicap,
ale hlavu má v pořádku. Pak by do školy, kam takové dítě chodí, měly být

napřeny všechny možné prostředky, aby se mohlo vzdělávat se svými vrs-
tevníky a dosáhlo nejvyššího možného vzdělání, jakého dosáhnout může.
Ale pokud to v té hlavě není… Budeme-li vycházet z toho, že řetěz je tak
silný, jak silný je nejslabší článek, je to jeden z důvodů, proč 31. 7. 2018
ve školství končím a nikdo a nic mě nepřesvědčí, aby to bylo jinak.

Když jste do Hrádku v roce 1985 nastoupil, tak to ve škole 
v Loučné bylo takové pestré…
Ano, druhé patro byla zvláštní škola s pěti třídami, první patro dvě třídy
základní školy, družina a výdejna obědů a v přízemí byla mateřská škola.
Mateřská škola ale měla samostatný vchod, samostatný rozpočet.

Vy jste ale ředitelem jednoho zařízení…
Ředitelem školy v Loučné jsem se stal v roce 1991. V roce 1993 mi zavo-
lali z libereckého odboru školství a řekli mi: „máš narozeniny, dostaneš
na starosti i školku“. Demokraticky nás sloučili (smích). Byla to rarita. 
I proto, že když jsme měli společné porady, byl jsem mezi ředitelkami ško-
lek jediným ředitelem. Pak se ještě přidala školka Václavice, která měla
tehdy málo dětí. Nedostatek dětí a nevhodné neupravené prostory zna-
menaly na krátkou dobu uzavření i naší mateřské školy v Loučné. Od září
2007 v ní byl ale provoz po rekonstrukcích obnoven a o do té doby až do
roku 2015 její kapacita rostla z původních 20 dětí na dnešních 75.

Vy jste dostal Cenu města Hrádek nad Nisou nejen za působení
ve školství v Hrádku, ale také za pomoc při akcích ve městě. Po-
máháte na akcích seniorů s ozvučením, při dni dětí se střelbou,
v posledních letech na letním biatlonu. To souvisí s nějakým va-
ším koníčkem?
Vezměme to pozpátku. Zbraně, to je koníček. V současné době drahý. 
A protože děti se ke zbraním těžko dostávají, a člověk jako učitel chce děti
něco naučit, tak se snažím i touto formou, aby se k tomuto koníčku mohly
dostat. Pořízení jakékoliv bezpečné zbraně, která dětem neublíží, je do-
sti náročné. Navíc děti u toho nemusí dlouho zůstat a zbavovat se zbraní
je dosti problematické, k tomu jsou zbraně jako hračky dost nebezpečné.
Dole ve sklepě školy jsme si udělali takovou střelnici, kde jsme se mohli
scházet. A kromě toho střílíme na již jmenovaných akcích.

A váš vztah k ozvučování akcí?
Když škola slavila sto let, pořídili jsme si aparaturu, abychom byli sobě-
stační. Používáme ji dodnes. A protože nemám rád, když věci po pořízení
leží ladem a použijí se jednou ročně, začali jsme ozvučovat rozsvěcení vá-
nočního stromu, akce seniorů, mažoretek, olympiádu mateřských škol,
rodinný čtyřboj.

Máte nějakou vizi, přání, doporučení?
Nejsem z těch, kteří mohou doporučovat. Mám spíše přání. Aby město,
jako zřizovatel této školy, jí byl nakloněn tak, jako doposud. Aby ostatní
lidé, kteří rozhodují o tom, jestli tyto školy, o kterých jsem přesvědčen, že
jsou potřeba, tak aby rozhodli tak, že budou fungovat dál. Je jedno, jak
se tyto školy budou jmenovat, ale měly by být zachovány. Stále jsou ro-
diče, kteří si přejí, aby mohly jejich děti chodit k nám do školy.

Ke speciálnímu školství mě přivedl pan řídící
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci prosinci 2017
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Božena Servítová, Karel Hrníčko
80 let Marie Šilhánová, Vladimír Studený,

Věra Junková, Rudolf Lochman
83 let Libuše Halamová
84 let Drahomíra Váňová
86 let Josef Echtner, Vítězslav Žák
90 let Josef Ručka
92 let Irenka Špalková, Marie Portová

Monika Korbelářová, matrikářka

Pozvánka k sousedům
V lednu nám začíná plesová sezóna, kulturní přehledy tak většinou opa-
nují nejrůznější plesy, bály, maškarní a podobně. Jistě i vy máte své ob-
líbené. Ale i ten, kdo tanci neholduje, si může vybrat. Nabídka koncertů,
divadel a dalších akcí je pestrá. Přeji vám, ať je pestrý a veselý i váš rok
2018 a ať se vám daří najít si čas na setkání s přáteli a blízkými. My vám
i nadále budeme přinášet tipy na akce v našem okolí a budeme rádi,
když mezi nimi najdete ty, které vás potěší. 

Věra Baumgartnerová

19. leden – Michal Prokop & Luboš Andršt & Jan Hrubý Trio –
Bedna klub Liberec
Akustické trio Michala Prokopa spolu s nadžánrovým kytaristou Lubo-
šem Andrštem a vynikajícím všestranným houslistou Janem Hrubým ve
společném koncertu je zárukou příjemně stráveného večera. 

20. leden – Rodinné odpoledne – Bubo a papoušek – Naivní 
divadlo Liberec
Moderní a zábavná detektivka v pohádkovém duchu a navíc v rytmu hip
hopu. Inscenace je vhodná pro děti od 7 let. Po představení je možné
zúčastnit se procházky divadelním zákulisím.

26. leden – Blanka Šrůmová & Jan Sahara Hedl a kapela Něžná
noc – Bedna klub Liberec
Hudební legendy 90. let se vracejí na česká pódia v netradičním duetu
s novým projektem.

8. únor – Mandrage Tour 2018 – Dům kultury Liberec
V současnosti jedna z nejžádanějších českých kapel se vydává na turné 
s novým albem i koncertním programem.  

11. únor – Ruský klasický balet – Louskáček na scéně a na ledě! –
Dům kultury Liberec
Kombinace klasického baletu a krasobruslení na ledě. Představení pro
celou rodinu,to nejdůležitější a nejlepší v ruské kultuře za poslední sto-
letí v podání Ruského klasického baletu pod vedením Hassana Usmanova.

Diamantová svatba
Těsně před Vánocemi oslavili v obřadní síni radnice v Hrádku nad Nisou
svou diamantovou svatbu manželé Annemarie Kročilová, roz. Haupti-
gová, a Jiří Kročil. Své ano si poprvé řekli na stejném místě 21. 12. 1957
před svědky Gertem Jiránkem a Bernardem Hauptigem. V Hrádku nad
Nisou se nejenom brali, ale i seznámili. Společně pak vychovali dvě děti
a těšit se mohou nejenom z vnoučat, ale už i z první pravnučky.

Gratulujeme!

Letošní seriál tipů na zajímavé cíle v našem okolí zahájíme poněkud ne-
tradičně, pod zemí. Mnozí z nás si přitom jistě vzpomenou na dobu, kdy
součástí běžného života byla civilní obrana. Podíváme se totiž do nej-
většího protileteckého a protiatomového krytu v Liberci. 

Liberecké podzemí
Největší liberecký kryt se nachází přímo pod Sokolovským náměstím.
Vchod je v Lucemburské ulici, kde také začíná prohlídka. Kryt vznikl 
v původně důlních chodbách. Od 50. do 80. let minulého století sloužil
jako kryt civilní obrany pro případ jaderného napadení. Tehdejší hrozbu
tu dosud připomínají dobové plakáty, plynové masky, pláštěnky i gu-
mové návleky. Kromě nich tu uvidíte také strojovnu, filtro-ventilační 
zařízení a další dochované vybavení, které umožnilo 1 500 až 2 000 lidem
přežít jaderné zamoření. To bylo ovšem v době studené války, kdy ra-
ketu nesl bombardér, při dnešních systémech by se evakuace zřejmě ne-
stihla ani vyhlásit. 

Přístupných je v současnosti zhruba 1,5 kilometru chodeb a prostor.
Liberecké podzemí je ale mnohem rozsáhlejší. Informace o dalších mís-
tech se dozvíte na 20 velkoplošných panelech, které jsou součástí vý-
stavy. Jejich autorem je známý odborník na liberecké podzemí a autor
stejnojmenné knihy Ivan Rous. Ke zhlédnutí jsou tu i nejrůznější dobové
dokumenty a exponáty mající vztah k civilní ochraně. 

Při zhruba hodinové prohlídce s průvodcem uslyšíte řadu zajímavostí.
Třeba to, že kryt poskytoval pouze vzduch a vodu. Lidé si museli donést
vlastní potraviny. Kdo by si balíček s proviantem nedonesl, ten by nebyl
do krytu vpuštěn. Dnes na exkurzi do Libereckého podzemí svačinu 
nepotřebujeme. Co je ale nezbytné, je rezervace. Prohlídky se konají
každou první sobotu v měsíci a můžete se na ně objednat v Městském
informačním centru v Liberci. 

Věra Baumartnerová, zdroj:www.visitliberec.eu

Tip na výlet
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Čerpací stanice 7 Station 
v Hrádku nad Nisou hledá

do svého kolektivu 

pracovníka na pozici 
obsluhy ČS a směnárny

Požadujeme spolehlivost, zodpovědnost
a znalost německého jazyka. 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle

733 628 321
nebo e-mailu: zdenek@7station.eu

NEJLEPŠÍMU MANŽELOVI, TÁTOVI, 

DĚDEČKOVI A PRADĚDEČKOVI

PŘEJEME VŠECHNO NEJLEPŠÍ A HODNĚ ZDRAVÍ

DO DALŠÍCH LET

Toulky krajem s Marcelou
Augustovou

Putování po Libereckém kraji, tipy na výlety 
a soutěž, to je nový vlastivěd ný a cestovatelský
seriál se známou moderátorkou Marcelou Au-
gustovou. Uvádí Český rozhlas Liberec nově od ledna každou neděli po

9. hodině v premiéře, 
v repríze pak každou
středu po 18. hodině. 
Poznávejte s námi zají-
mavá místa našeho
kraje s tipy na výlet.
Můžete si i zasoutěžit
na facebooku Českého
rozhlasu Liberec o různé
ceny, stačí připojit vaše
fotky z daného místa.

Součástí seriálu bude
i tip známého spisova-
tele a znalce kraje Marka
Řeháčka. 

Začínáme v neděli 
7. ledna na vlnách ČRo
Liberec. Nalaďte si 
v Liberci a Jablonci
102,3 FM, ve Frýdlantu
97,4 FM, ve Smržovce,
Tanvadlu, Desné a Har-
rachově 107,9 FM, 
v Semilech 103,4 FM 
a v České Lípě 94,3 FM
nebo na webových
stránkách www.libe-
rec.rozhlas.cz.

91. ãíslo,
leden 2018inzerce
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111. ãíslo,
leden 2018kulturní kalendář



Tři dny před Štědrým dnem přivezli chotyňští skauti do Hrádku opět
světlo z Betléma. Kdo chtěl, mohl si jej domů odnést z kostela sv. Barto-
loměje, kde předvánoční atmosféru pomohly vytvořit děti ze ZŠ Lidická,
ZŠ T. G. Masaryka, žáci hrádecké základní umělecké školy a také členové
chrámového sboru od sv. Bartoloměje.

Malé jubileum oslavil tradiční vánoční koncert. Rybova Česká mše vá-
noční dělala letos v kostele sv. Bartoloměje radost posluchačům i hudeb-
níkům už po pětatřicáté. Alespoň počítáme-li provedení v „naší“ době.
Jestli se totiž tolik populární vánoční mše v Hrádku hrála někdy v dávnější
minulosti, nebo dokonce v době jejího vzniku, to nevíme. Je to ale dost
nepravděpodobné.

Mezi posluchači jsou tací, kteří do Hrádku chodí zcela pravidelně 
a připouští, že si vánoční svátky bez České mše vánoční neumí vůbec
představit a je pro ně vrcholem svátků. Radost z ní mají ale i hudebníci.
Každý rok oželí jeden den, který by mohli trávit s rodinou, a těší se na 
společné hraní a zpívání. Úplně všechny ročníky ale pamatuje jen jeden –
hrádecký Rolf Bartosch, díky kterému se hrádecká „rybovka“ každý rok
koná. 

Ještě o rok více má na kontě Silvestrovský běh na Kristýně. Pravda je, že
tady se pořadatelé po roční odmlce, kdy se běh nekonal, před šesti lety
změnili. Ale na tradici se snaží úspěšně navázat. 

Letos na Kristýně vládlo neobvykle teplé počasí. Přilákalo 141 běžců,
kteří si nemohli stěžovat na to, že by klouzali na ledě. Spíše na blátě, kte-
rého bylo všude dost. Absolutní vítězství na 8km trati si odnesl mezi

muži Miroslav Daňko z hrádeckého Multisport teamu a mezi ženami
Klára Bártlová. Na kratší 4km trati byl mezi muži nejrychlejší Milan Ko-
hout a mezi ženami Šárka Fritschová.

Před Štědrým dnem dostali svůj dárek obyvatelé Uhelné. Půl roku po 
zahájení rekonstrukce kapličky Panny Marie Pomocné se do ní mohla
poprvé podívat veřejnost. Krátká pobožnost, zpěv vánočních písní, vůně
svařeného vína a perníčků zapadly do předvánoční atmosféry, na kterou
už byli lidé naladěni. Rekonstrukce ještě bude pokračovat, ale kaplička
už je zachráněna.
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